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ÚVODNÍK  
Vážení spoluobčané dostáváte do rukou třetí letošní číslo Dobrčických novin. 

V minulých číslech jsme vás informovali o tom, co se nám povedlo uskutečnit. Naším 
strategickým cílem bylo získání co nejvíce finančních prostředků z dotací i protože obecní 
rozpočet není schopen pokrýt finančně náročnější akce. Pro tento účel jsme museli dát 
vypracovat chybějící projekty: na odkanalizování obce, na opravu silnic, revitalizaci 
Dobrčického potoku, na opravu kapličky, na opravu veřejného osvětlení a další. Bez 
těchto projektů nejsme schopni operativně zažádat o případně vypsané dotace. V minulém 
období se nám povedlo několik dotací získat. I když bychom si přáli získat daleko více 
financí na rozvoj obce, v dnešní době je to ale velice složité, ale i tak se budeme nadále 
snažit zrealizovat alespoň jeden z větších připravených projektů. 

Na posledním pracovním zasedání zastupitelstva obce jsme si v tomto duchu 
vyhodnotili situaci v obci a stanovili jsme si několik menších úkolů, které by bylo vhodné 
v následujícím období jednoho roku zrealizovat. Volné finanční prostředky, které nám 
letos zůstaly k dispozici, budou použity na nejnutnější výdaje jako oprava rozvaděče a 
bleskojistek veřejného osvětlení, oprava nátěrů kapličky, výsadba dalších ovocných 
stromů, očíslování sloupů elektrického vedení v obci a zabezpečení plánovaných kulturně 
společenských akcí letošního roku. Realizaci dalších úkolů jsme byli nuceni odložit až na 
příští rok, kdy budeme mít k dispozici finance rozpočtového roku 2014. 

 Zastupitelstvo obce Dobrčice  
����� 

 

Z  ČINNOSTI ZASTUPITELSTVA  
Obecní zastupitelstvo na svém 17. zasedání dne 27. června 2013 řešilo tyto úkoly: 

� Vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 16. zasedání zastupitelstva obce 
konaného dne 15.5.2013, provedená rozpočtová opatření č. 1/2013 ze dne 30.4.2013 
a č. 2/2013 ze dne 31.5.2013. Zastupitelstvo vzalo na vědomí usnesení Krajského 
soudu v Plzni v konkursní věci úpadce Ekoplast Štancl-Servis s.r.o. který rozhodl, že 
ze zůstatku výtěžku zpeněžení konkursní podstaty bude obci Dobrčice z celkové 
pohledávky 478.600,- Kč vyplacena částka 4.048,36 Kč. 

� Schválilo vyřazení pohledávky u Ekoplast Štancl-Servis s.r.o. ve výši 474.551,64 Kč 
do podrozvahy, schválilo úhradu jednorázového příspěvku na poskytování sociálních 
služeb se statutárním městem Přerovem a schválilo poskytnutí finančního příspěvku na 
činnost Mysliveckého spolku Stará Ves ve výši 5.000,- Kč, 

� Pověřilo starostku obce o podepsání smlouvy o poskytnutí finančního příspěvku se 
statutárním městem Přerovem a podepsání smlouvy o finančním vypořádání s panem 
Josefem Jandou za poskytnutí finančního příspěvku.   

� Zastupitelstvo obce po projednání souhlasilo s celoročním hospodařením obce 
Dobrčice za rok 2012, a to bez výhrad. 

� Zastupitelstvo obce nesouhlasilo se zřízením provozovny ke sběru a výkupu odpadů – 
provozovna: Dobrčice 7, Přerov. 

 
Zastupitelstvo řešilo v uplynulém období následující úkoly, které si stanovilo na svých 
pracovních schůzkách: 

� Realizace oprav výtluků na komunikacích v obci, opravu provedla firma NVB LINE 
s.r.o. která provedla požadované práce za nejnižší cenovou nabídku. 
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� Realizace opravy veřejného osvětlení v obci, která pozůstávala ve výměně všech 
zastaralých výbojkových svítidel veřejného osvětlení v naší obci za úspornější LED 
svítidla. Cena zakázky činí 624.500,- Kč. 

� Objednání opravy rozvaděče veřejného osvětlení a výměny všech bleskojistek 
veřejného osvětlení, tato zařízení jsou v havarijním stavu a vyžadují neodkladnou 
opravu. 

� Realizace opravy potrubí na výpustce z rybníku, opravu provedla firma Ekoagrostav. 
Z důvodu nutnosti vypuštění rybníka při opravě výpustky řešilo zastupitelstvo dočasné 
umístění ryb do sádek v Tovačově. 

� Řešení opravy štítové zdi na obecním úřadě  
� Vyřešení pojistné události na poškozenou stříšku před obecním úřadem z důvodu 

krupobití 
� Řešení úkolů a připomínek k dopracování projektové dokumentace na revitalizaci 

Dobrčického potoku a přípravy na podání žádosti na dotaci k realizaci projektu. 
� Prodej ovoce ze stromů na obecních pozemcích zájemcům z řad našich občanů. 
� Zabezpečení sekání trávy kolem polních cest na katastrálním území naší obce. 
� Zastupitelstvo obce se zabývalo přípravou hodového posezení na výletišti Na Koutech 

které se uskutečnilo v sobotu 24. srpna 2013 a přípravou plánovaných kulturně 
společenských akcí v naší obci v nejbližším období.  

� Zastupitelstvo obce se zabývalo na svých pracovních schůzkách běžnými provozními 
záležitostmi obce a přípravou 18. zasedání zastupitelstva obce. 

����� 
 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA  
Ke dni 15. září 2013 má obec celkem 223 obyvatel: 
112 mužů a 111 žen, z toho je 40 dětí do 15 let: 17 chlapců a 23 děvčat. 

����� 
 

NOVODOBÁ HISTORIE DOBR ČIC IX. (OD ROKU 1900) 
... pokračování novodobé historie naší obce z let 1960  až 1964 

Dnes nahlédneme do dochovaných zápisů z let 1960 – 1964. Je potřeba si uvědomit, že 
v šedesátých letech byl kladen značný důraz na zemědělskou výrobu. Obyvatelstvo vesnic 
bylo v té době do velké míry zapojeno pracovně právě do zemědělství. Většina 
dochovaných záznamů z této doby jsou statistická čísla této výroby, která pro dnešní 
generaci nemají praktický význam a nebudu je zde pro svou obsáhlost uvádět. Místní 
Jednotné zemědělské družstvo Dobrčice bylo založeno v lednu 1957. V roce 1960 
obhospodařovalo 196 ha půdy. Členů mělo 79, z toho stálých pracovníků 65. Toto může 
někomu v dnešní době připadat až neuvěřitelně. Dobytek byl ustájen (kromě Salaše, kde 
bylo 54 jalovic) celkem v patnácti domech. Představenstvo tvořili: Skácelík Augustin – 
předseda, Kubík Josef – ekonom, Špíšek Zdeněk – agronom, Dvorský Rudolf – 
zootechnik, Jiřiček Viktor – skladník, Matlocha Ladislav – pokladník, Kubíčková Aloisie 
– skupinářka. V zemědělství všeobecně a v rostlinné výrobě zvlášť, byly velmi tvrdé 
normy a tudíž malé výdělky. Mnozí se proto dívali na společné zemědělské hospodaření 
s nedůvěrou a snažili se své děti uplatnit do průmyslu ve městě. V roce 1960 proběhly 
volby do MNV. Předsedou zvolen Bedřich Brada a tajemníkem Pojsl Ladislav. Členové: 
Bernát František, Čada Břetislav, Číhal Josef, Chaloupka Jaroslav, Jurečka Květoslav, 
Matyjáševičová Ludmila, Šimek Ferdinand a Špíšek Zdeněk. Koncem roku měla obec 82 



Dobrčické noviny 3/2013 
 

Strana 4 z 28 

domů a 286 obyvatel, z toho 85 mužů, 95 žen, 58 chlapců a 48 děvčat. Narodily se tři děti 
a jeden občan zemřel - Aug. Tesárek.  

V roce 1961 byla zavedena pravidelná autobusová doprava. Zkušebně začal dojíždět 
autobus do obce již v roce 1959, ale protože mu dělalo problémy otáčení kolem pumpy 
před hospodou, byla doprava zastavena. V r. 1960 proto proběhla stavba točny na 
pozemku Františka Běhalíka. Bylo také zavedeno stálé telefonní spojení do kanceláře 
MNV, do kanceláře JZD a do hostince. V dubnu 1961 nastupuje jako vedoucí 
samoobsluhy paní Jiřina Valigurová. Prodejna byla zřízena již v roce 1948 v domě č. 6, 
jejím vedoucím byl Antonín Malovaný. Prodej masa zajišťuje každou sobotu dopoledne 
Rudolf Herman. Do místní školy dochází 24 žáků. Od šestého ročníku dochází děti do 
školy v H. Moštěnici. V březnu bylo provedeno sčítání lidu. Počet obyvatel Dobrčic byl 
287 osob. Počalo se jednat o sloučení JZD s JZD H. Moštěnice. Drtivá většina místních 
sloučení odmítá a poukazuje na špatné hospodaření v JZD H. Moštěnice. V r. 1961 se 
narodily 3 děti a tři občané zemřeli – Františka Martilíková (74 let), Bedřiška Páníková 
(57 let) a Pavlína Číhalová (73 let).  

17. ledna 1962 byla znovu schůze o sloučení JZD s Moštěnicí. Jelikož většina členů 
Dobrčic na schůzi nepřišla, bylo rozhodnuto, že každý nezúčastněný je jako hlasující pro 
sloučení. Tím vstoupilo v platnost sloučení JZD s H. Moštěnicí. V obci působili i včelaři, 
v r. 1962 to byli Šimek Ferdinand, Janda František, Ostrčil Augustin a Čada Břetislav. 
Kromě obchodu je v provozu i hostinec. Původní soukromý majetek Marie Ostrčilové byl 
v roce 1950 vykoupen pro Jednotu. Vedoucím byla původně majitelka sama, od roku 1958 
Božena Trchalová. V r. 1962 se prodalo přibližně 150 hl piva sudového a 150 hl piva 
láhvového. Dále je v obci prodejna tabáku, kterou provozuje důchodce Jan Váňa. Ten 
roznáší také denně noviny. Dne 31. ledna 1962 zasedal v místní škole lidový soud. Ten 
projednával tragickou událost, ke které došlo 24. listopadu 1961. Toho dne vezl traktorista 
Josef Uherek místním družstevníkům ovocný kvas na pálení do Lipové. U obce Prusy 
svezl traktorem Antonína Pospíšila z Beňova. Ten, aniž by vyčkal, až traktor zastaví, 
seskočil za jízdy, upadl pod vlečku a byl na místě mrtev. Přítomni byli tři soudci, 
prokurátor, písařka, obviněný, svědci Jaroslav Bernát a Karel Voltner a 25 občanů 
Dobrčic. Dne 30. června 1962 přivezl předseda JZD televizor zakoupený z prostředků 
JZD. Byl umístěn v zadní místnosti hostince. Začátkem prosince 1962 byla na potoku před 
rybníkem zbudovaná nová betonová hráz. Bylo zde odpracováno 300 brigádnických 
hodin. Dne 5. srpna 1962 kolem 14. hodiny se strhla silná průtrž mračen nad lesem a na 
Krnovech. Silně rozvodněný potok zaplavil zahrady a odnesl dům Jaroslava Dokoupila 
( pastýrnu). Voda se rozlila přes drůbežárnu a pole až k silnici a dále pak k H. Moštěnici. 
V r. 1962 se narodily dvě děti. Zemřel Aug. Ostrčil (60 let), dlouholetý bývalý starosta 
obce. V obci působila i myslivecká společnost, která byla spojena do roku 1960 
s Beňovem. Po připojení našeho katastru k H. Moštěnici byli i myslivci připojeni 
k Moštěnici. Moštěnští se nezachovali dobře, když na hon nikoho z Dobrčic nepozvali. Na 
jaře 1963 bylo na březích a kolem polních cest vysázeno 130 ovocných stromků. Do 
místní školy chodilo v tomto roce 25 žáků. V roce 1963 se narodilo jedno dítě. Zemřeli 
Ferdinand Šimek (51 let), Jenovéfa Ostrčilová (66 let) a Aug. Helísek (66 let).  

Dne 25. září 1964 vypukl veliký požár u Kašpárků. Oheň založily děti. Přestože 
plameny způsobily velkou škodu, děti stačily utéct a nic se jim nestalo. Na základě 
vládního rozhodnutí o výstavbě střediskových obcí, byly Dobrčice zařazeny jako malá 
obec do skupiny D a stavba nových bytových jednotek zastavena. Z dalších let zase příště. 

... pokračování v příštím čísle 
Roman Zbořil 
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Pohled na stodolu Kašpárků po požáru v roce 1964. 

����� 
 

ZÁPISKY Z POKLADNÍ KNIHY SDH DOBR ČICE 
V předminulém čísle Dobrčických novin, jsme se v Zápiscích z pokladní knihy dostali 

ke konci roku 1953, ve kterém proběhla měnová reforma. Do roku 1954 sbor vstoupil s 32 
haléři v pokladně a dluhem 340,- Kčs. Od okresní hasičské jednoty byl na jaře toho roku 
získán dar 340,- Kčs na umoření zbylého dluhu občanům Dobrčic, kteří půjčili sboru na 
nákup nového hasičského auta. Škoda, že ještě v tomto roce bylo nutné auto opravovat, 
což stálo 50,- Kčs. Členské příspěvky v roce 1954 vynesly 335,- Kčs, z nichž bylo na 
okres odvedeno 148,20 Kčs. Sbor se také vzdělával a tak pravidelně odebíral časopisy 
Požárník, Věstník a Požární ochrana. Za tyto tři časopisy zaplatil v tomto roce 64,60 Kčs. 
Počátkem července byl uspořádán výlet, o jaký výlet se jednalo, se nedovídáme, ale víme, 
že z tržby 980,50 Kčs bylo třeba zaplatit kapelu, která stála 800,- Kčs. Když to srovnáme 
s dnešními cenami, tak se jednalo o poměrně drahou hudbu. Škoda, že nevíme, o jaký 
výlet se jednalo. Možná někdo z pamětníků by se mohl podělit o své vzpomínky. 

Rok 1955 opět nebyl moc bohatý na zápisky. Sbor v posledních létech příliš neutrácel 
a ani jeho činnost nebyla příliš velká (tedy aspoň ve vztahu k hospodaření sboru). Hned 
počátkem února se konal sousedský večírek, na kterém se vydělalo 2666,- Kčs a náklady 
činily 1298,50 Kčs. Dále byla splacena půjčka od občanů 1120,- Kčs na nové hasičské 
auto. Vzhledem k tomu, že na konci roku 1954 se o dalším dluhu nic v pokladní knize 
neříkalo, je tento záznam trošku matoucí. Nicméně doufám, že toto mé sdělení nezapříčiní 
vyšetřování finančního úřadu.  

V roce 1956 bylo zapsáno jen 5 zápisků – příjem z příspěvků 72,- Kčs, příjem 
z promítání protipožárního filmu 47,- Kčs, náklady na půjčení filmu 25,- Kčs, odvod 
příspěvků na okres 190,20 Kčs a další příjem členského příspěvku 6,- Kčs.  



Dobrčické noviny 3/2013 
 

Strana 6 z 28 

18. nebo 19. ledna 1957 se konal Přátelský večírek – pravděpodobně se jednalo o ples, 
ale to by nám mohl přesně říct nějaký pamětník. Tržba z večírku činila 1679,- Kčs 
a náklady byly 707,40 Kčs. Při vodění medvěda se počátkem března vybralo 513,- Kčs. 
A jsou tu opět náklady na auto, tentokrát bylo třeba koupit autobaterii za 637,- Kčs. Je 
zajímavé, že už nějakou dobu se v nákladech nevyskytly náklady na palivo. Začátkem 
června se uskutečnila slavnost, pravděpodobně ke dni dětí. Zároveň se konalo okrskové 
hasičské cvičení. Sbor při přípravě slavnosti zaplatili za tato vydání: 120,- Kčs za plakáty, 
3,60 Kčs za vstupenky, špendlíky 2,88 Kčs a hudba ze Staré Vsi stála 1170,- Kčs. Na 
vstupném na cvičení se utržilo 249,- Kčs a na dalším vstupném na výletiště se vydělalo 
1881,- Kčs. V bufetu se utržilo 1158,- Kč a za zbylé zboží z bufetu 63,53 Kčs. Ze zápisků 
se také dovídáme, že se dokonce dražil dort, který věnoval na slavnost starosta. 
Pravděpodobně byly nutné nějaké nezbytné úpravy elektrického vedení před slavností, 
protože za tuto práci bylo panu Josefu Jurečkovi zaplaceno 78,30 Kčs. 

Celkově sbor v roce 1957 ukončil hospodaření velice úspěšně, protože mu na konci 
roku v pokladně zůstávalo 2305,87 Kčs. Považte, na začátku roku začínal pouze se 
stokorunou. 

����� 
 

I NFORMACE A ZAJÍMAVOSTI  
� Sběr nebezpečného odpadu v naší obci bude uskutečněn v sobotu 5. října 2013 

na parkovišti před hospodou „Na tvrzi“ od 12:15 do12:40 hod, podrobnosti v letáku, 
který vám byl doručen do schránek. 

� V letošním roce je opět plánována těžba dřeva v Přestavlckém lese samovýrobci. Počet 
podílků a termín losování zájemců o samovýrobu dřeva ještě nejsou známy, po 
stanovení počtu budete informováni obvyklým způsobem o termínu losování. 

� Vážení spoluobčané v zájmu udržování pěkného prostředí v naší obci a jejím okolí 
organizuje obec trvale sběr tříděného odpadu jako plasty, sklo, papír a bioodpad. 
Dvakrát ročně organizuje obec sběr velkého domovního odpadu a nebezpečného 
odpadu. Při posledním sběru velkého domovního odpadu došlo k porušení zásad a do 
kontejneru byl uložen odpad, který patří do nebezpečného odpadu. Tento se bude 
sbírat v sobotu 5.10.2013. Důrazně žádáme občany, aby se z letáčku obeznámili, co 
patří do nebezpečného odpadu a tento neodkládali do kontejneru na velký domovní 
odpad. Špatným vytříděním se vystavuje obec riziku, že odpad nebude odvezen 
k likvidaci. Děkujeme, že budete zodpovědně třídit.  

� 

OPRAVA VÝPUSTKU RYBNÍKA 
V měsíci červenci proběhlo havarijní vypuštění Dobrčického rybníka. Důvodem 

k vypuštění byl zjištěný průsak u výpustky. Ačkoliv se nejednalo o velký otvor, neznalost 
situace pod povrchem hráze a možné riziko zhoršení situace bylo dostatečným důvodem 
k provedení havarijního vypuštění rybníka a provedení opravy hráze v místě průsaku. Toto 
rozhodnutí se ukázalo jako správné, protože voda prosakující přes hráz vytvořila v tělese 
hráze již značně rozsáhlou dutinu. Během vypouštění rybníka došlo k vylovení přítomných 
ryb a k jejich přesunu do sádek Rybářství v Tovačově, kde nalezly útočiště po dobu 
vypuštění rybníka. 
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Obětaví mladí pomocníci při výlovu rybníka – Lukáš Jurčík a Marek Drtil. 

 

 
Pomáhali mnozí občané Dobrčic, za což jim patří poděkování. 
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Vylovené ryby. 

 

 
Kontrola a odvoz ryb do sádek Rybářství v Tovačově. 
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V průběhu opravy hráze se ukázalo, že potrubí vedoucí z výpustky do potoka, které 
bylo ještě původní betonové od doby budování rybníka, je částečně ucpané a z důvodu 
jeho stáří ho bylo nutné vyměnit za nové, tentokrát již plastové. Po výměně potrubí byla 
hráz opětovně zasypána a řádně zhutněna. Následně bylo zahájeno napouštění rybníka, 
které probíhalo velmi pomalu, protože množství vody v Dobrčickém potoce nedovolovalo 
rychlejší napouštění. Z potoka bylo možné brát jen takové množství vody, aby v něm byl 
zachován minimální průtok, který je dán vodoprávním rozhodnutím.  

Během opětovného napouštění rybníka byla provedena kontrola ze strany Agentury 
ochrany přírody a krajiny ČR, jako dozorového orgánu ve vztahu k přijatým dotacím na 
Revitalizaci Dobrčického rybníka. Kontrola zjistila, že v rybníku je přítomna Střevlička 
východní, což je invazní druh ryby, jejíž přemnožení je již tak rozsáhlé, že jsme nuceni 
rybník opětovně vypustit a ponecháme ho pár týdnů vypuštěný. Tím dojde k úhynu většiny 
z přítomných nežádoucích rybek. Po opětovném napuštění bude rybí násada rybníka 
snížena a uzpůsobena tak, aby případný opětovný výskyt Střevličky východní mohl být 
přirozeně regulován. Napuštění rybníka bude naplánováno tak, aby zimní bruslení na 
rybníce nebylo ohroženo. 

Kontrola kromě nutné likvidace Střevličky východní navrhla nápravné opatření ve věci 
úhynu některých původně vysazených stromů a keřů tak, aby ještě letos došlo k jejich 
opětovnému vysazení. V jiných prověřovaných skutečnostech kontrola konstatovala, že je 
rybník provozován v dobrém stavu a v souladu s účelem poskytnuté dotace. 

 

    
Práce na opravě hráze rybníka a pohled na nově osazené potrubí výpustky. 

� 



Dobrčické noviny 3/2013 
 

Strana 10 z 28 

OPRAVA VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ V NAŠÍ OBCI 

 
 

I taková svítidla se v obci ještě nacházela 
 
Z důvodu špatného stavu svítidel 

veřejného osvětlení v obci, technologické 
zastaralosti svítidel, jejich poruchovosti a 
vysoké nákladnosti na provoz a údržbu 
obec přistoupila k realizaci opravy 
veřejného osvětlení v obci. Oprava 
spočívala ve výměně všech 46 kusů 

zastaralých výbojkových svítidel veřejného osvětlení za úspornější LED svítidla. Cena 
zakázky činila 624 500,- Kč. Na tuto částku obec získala dotaci 300 000,- Kč z Programu 
obnovy venkova Olomouckého kraje. Dále byla provedena výměna svorkovnic u všech 
šesti svítidel tzv. parkových. K lepšímu pokrytí světlem byla dokoupena dvě svítidla a 
další tři jsou objednána.  
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Objednána je i oprava rozvaděče veřejného osvětlení a výměna všech bleskojistek 
veřejného osvětlení, tyto zařízení jsou v havarijním stavu a vyžadují neodkladnou opravu. 

� 

OPRAVA OBECNÍCH KOMUNIKACÍ V DOBRČICÍCH  

 
Ve dnech 29. července a 15. srpna byla provedena, firmou NVB LINE s.r.o., oprava 

výtluků na komunikacích v obci. Oprava byla provedena metodou TURBO, při které se 
nejlépe sváže komunikace s výplní. Vzhledem k charakteru a rozmanitosti výtluků byla 

tato metoda nejúčinnější i nejlevnější, oprava stála 65 824,- Kč.  
� 

OPRAVA ŠTÍTOVÉ ZDI NA OBECNÍM ÚŘADĚ 
 
 
 
 
 
V měsíci srpnu byla 

provedena oprava štítové 
zdi obecního úřadu, která 
byla v důsledku stáří a vlivů 
počasí narušena. Opravu 
provedl místní živnostník 
Tomáš Hradil. 
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PRVNÍ SVATBA V DOBRČICÍCH  
Starostka obce Petra Rozkošná v pátek 30. srpna 2013 oddala místní občanku Pavlínu 

Rohovou v netradičním prostředí u vzrostlých vrb za dobrčickým rybníkem. Poprvé 
v novodobé historii se svatba konala na katastru obce Dobrčice a oddávající byla starostka 
naší obce. Obřadu se účastnila matrikářka obce Horní Moštěnice Marta Ostrčilová. Kromě 
svatebčanů byli přítomni i mnozí občané Dobrčic.  

 
Svatební pero a prstýnky před obřadem. 

 

 
Nevěsta přijela v kočáře 
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Novomanželé a svědci 

 

 
Svatba na louce pod vrbami 
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Starostka obce Dobrčice Petra Rozkošná s matrikářkou Martou Ostrčilovou 

����� 
 

PŘEROVSKÉ POVSTÁNÍ A JEHO PRŮBĚH V NAŠÍ OBCI DOBRČICE 
V poslední části rubriky o průběhu Přerovského povstání v naší obci přinášíme několik 

fotografií z pohřbu dobrčického partyzána Jana Masaříka, který se aktivně zapojil do 
odboje, ve svém domě číslo popisné 52, schovával v důmyslné skrýši několik ruských 
partyzánů. Byl jedním z několika občanů naší obce, kteří položili své životy ve druhé 
světové válce. 

 

   

 

 
Pohřeb partyzána Jana Masaříka v květnu 1945 – Průvod míjí již neexistující  

Pospíšilův grunt, č.p. 1. 
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Pohřeb partyzána Jana Masaříka v květnu 1945 – Čestná stráž u hrobu na hřbitově 

v Horní Moštěnici. Fotografie Jana Masaříka na pomníčku v Dobrčicích. 
����� 

 

DOBRČICE V OBJEKTIVECH DOBOVÝCH FOTOAPARÁT Ů 
Fotografie do dnešní rubriky poskytla paní Miroslava Trchalová a pan Antonín 

Netopil. Děkujeme. 

 

 

Fotografie z roku 1937 od paní 
Trchalové. Děti na schodech 
vedoucích na školní dvůr, tyto děti 
učil pan Bohumil Rádl z Chropyně. 
Na fotografii naleznete tyto děti 
stojící shora: Bernát Kristián, 
Uherek Josef, Polívka Květoš, 
Janda Josef, Číhal Vlastimil, Rákos 
Stanislav, Hlaváčová Marie, 
Masaříková Marta (Čapková), 
Kvasnicová Inka, Bradová Marie, 
Horáková Vlasta (Balášová), 
Ostrčilová Blažena, Slováková 
Božena, Vymětalíková Milena, 
Dvorská Jindra (Bradová), 
Ostrčilová Svata, Horáková 
Drahomíra (Nevrlová), Čadová 
Jiřina (Motáňová), Balášová Anna 
(Kramářová), Bernátová Jaroslava 
(Lukášová), Ostrčilíková Ludmila 
(Mlčáková), Trchalová Drahomíra 
(Brücknerová), Košut Karel, 
Páníková Jarmila (Jurečková), 
Ostrčilová Mila (Smolková). 
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Fotografie z roku 1959 - 1960 od paní Trchalové, budování točny před Jurčíkovým č.p. 15. 
Zleva: Kubíček Ivan (s kolečkami), Dvorský Rudolf, Trchala Vladimír, Vymětalík Antonín 

a Kvasnica Zdeněk. 
 
Fotografie od pana Antonína Netopila: 

 

 
Brigáda na budování kanalizace v obci počátkem 60. let minulého století. Kopající Josef 

Motáň, uprostřed Augustin Ostrčil a vpravo Vilém Jurčík.  
V pozadí je dům Jurčíkových na točně. 
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Žně u Sehnalů, č.p. 23 (dnes Rozehnalovi), někdy před II. sv. válkou. Zleva Chmelař Josef, 

Sehnal Josef, Marie Rákosová (Mlčáková), Uherek Josef, Zubíčková Antonie, Bušová 
Blažena, Motáňová Hedvika a Sedláčková Marie. Dole Polívková Anna, Melichařík Josef 

a Kočiříková Rudolfina (školnice ve škole). 
 

 

 
Rekruti do armády RČS z roku 1919 nebo 
1920. Zleva sedící Motáň Josef a Karel 
Trchala. Stojící zleva neznámý rekrut 

a Arnošt Chaloupka. 

 
Rekruti z roku 1917 do světové války (tehdy 

se ještě neříkalo 1. sv. válka).  
Zleva Motáň Josef a Hrubý Otakar.  

Sedící Trchala Karel. 
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Fotografie dobrčické školy ještě před opravou, která proběhla v letech 1975-77. 

 

 
Výletiště na Koutech asi v roce 1939. Prodejci vstupenek Ostrčil František a Josef Motáň. 

Holčička je Olga Motáňová (Netopilová). 
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Pohled od dnešního domu Kosíků na náves u hospody. Pohřeb neznámého občana 

(pravděpodobně ještě před II. sv. válkou). Smuteční průvody v minulosti procházely od 
domu pozůstalých až do Horní Moštěnice. 

Zprava dům Helísků, Špíšků a Hradilů, vlevo roh hospody a v pozadí nově vysázený les. 
 

Těšíme se na další fotografie z historie obce, abychom mohli přiblížit i těm mladším, 
co se zde dělo a jak se dříve u nás žilo. Nejzajímavější fotky budeme  

postupně zveřejňovat. 
Uvítáme i informace o době a jménech osob zobrazených na fotografiích, děkujeme. 

����� 
 

PÁR MYŠLENEK O VZÁJEMNÝCH SOUSEDSKÝCH VZTAZÍCH   
V poslední době si několik našich občanů stěžovalo na své sousedy v souvislosti 

s narušování soukromí nadměrným hlukem. Občanský zákoník jednoznačně stanovuje, že 
soused nesmí své sousedy nad míru přiměřenou poměrům obtěžovat hlukem, prachem, 
popílkem, kouřem, plyny, parami, pachy, pevnými a tekutými odpady, světlem, stíněním 
a vibracemi. Jestli již pochází obtěžování souseda z podnikatelské činnosti, prováděných 
prací, nebo třeba z běžného života, vždy bychom měli mít na mysli správné zásady 
sousedského soužití. V těchto vztazích se musí vždy jednat o vzájemnou ohleduplnost, 
toleranci a porozumění.  

Tak například před plánovanými pracemi je nejlépe předem sousedovi oznámit, co 
a v jakém čase budeme dělat a předem se omluvit za hluk, prach, atd., který budou vaše 
práce produkovat. Práce si raději naplánujte, pokud to jenom trochu jde, tak abyste nerušili 
noční klid. 

Stejně tak sečení trávy, řezání dřeva a jiné hlučné práce je jistě možné si naplánovat 
během týdne nebo v sobotu a neděli si ponechat k odpočinku po celotýdenní práci. 
Sousedi to jistě také ocení.  

Obdobně je to i při rodinných oslavách, grilování a podobně. Zejména v letním období 
se tyto akce konají venku, a tak je hudba, zpěv, rozhovor a výbuchy smíchu slyšet daleko 
více. I v tomto případě je lépe souseda předem upozornit na plánované oslavy a požádat ho 
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o pochopení za způsobené narušení jeho soukromí. Nejlépe je mu říct, že když to bude 
neúnosné, ať se vaší oslavy zúčastní. Jiný problém je, když si denně pouštíte nadměrně 
hlasitě hudbu, ne každému se váš žánr a intenzita decibelů musí líbit. To samé platí 
i o hluku, který můžou způsobovat denní zkoušky rokové kapely. 

V naší obci nejsou vyhláškou upřesněny tyto záležitosti, takže platí zákon. Domluva 
starostou, přivolávání policie nebo sepisování stížností jsou krajním řešením, a proto na 
závěr zopakuji myšlenku z úvodu mého příspěvku, abyste se raději se sousedem domluvili 
a aby mezi vámi byly vztahy na základě  principu vzájemné ohleduplnosti, tolerance 
a porozumění.  

Jaroslav Chlapečka 
����� 

 

K LUB SENIORŮ 
Klub seniorů uspořádal v létě ve spolupráci s obcí Dobrčice dva zájezdy do Jeseníků. 

První zájezd se uskutečnil 20. července a prvním cílem byla Pradědova galerie u Halouzků 
v obci Jiříkov, která se rozkládá na osmi hektarech. V galerii se dalo shlédnout více jak 
400 ze dřeva vyřezaných plastik zvířat a betlém v životní velikosti, který čítá 236 soch s 
celkovou hmotností 20 tun. Venkovní prostory byly vybaveny atrakcemi pro děti a z 
rozhledny se dal pozorovat tamní chov daňků. Dominantou celé galerie je socha vládce 
jesenických hor - Děd Praděd, který se tyčí do výše 10,4 metrů a váží okolo 15 tun. Dalším 
unikátem v galerii je obraz Děda Praděda a jeho říše. Druhým cílem byl hrad Sovinec, 
který byl založen na počátku 14. století. Na hradě zrovna probíhala akce pro děti Hon na 
hradní bestii, která byla doprovázena ukázkami šermířských soubojů. Posledním cílem 
červencového výletu bylo Arboretum Paseka. Celé arboretum je místem, na kterém ještě 
před několika lety byla původně skládka. V arboretu je možné vidět až přes 3000 druhů 
rostlin z celého světa a jeho poloha umožňuje zároveň krásný výhled na úrodnou Hanou. 

    
Socha Děda Praděda a pohled na nádvoří hradu Sovinec. 
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Arboretum v Pasekách. 

 
Druhý výlet se uskutečnil 15. září a hlavním cílem byla přečerpávací vodní elektrárna 

Dlouhé Stráně. Jedná se o unikátní technologické dílo, které zajišťuje vyrovnávání výkyvů 
v elektrické síti tím, že při přebytku energie čerpá vodu do horní nádrže a při nedostatku 
naopak energii vyrábí. Elektrárna leží v katastru obce Loučná nad Desnou v okrese 
Šumperk. Její výstavba byla zahájena v květnu roku 1978 a uvedena do provozu byla v 
roce 1996. Dolní nádrž má objem 3,4 mil. m3 a horní 2,72 mil. m3. V podzemní kaverně 
jsou umístěny obě její soustrojí, které jsou s horní nádrží spojeny dvěma přivaděči a s 
dolní dvěma odpadními potrubími. Elektrárna se pyšní několika NEJ – největší reverzní 
turbíny v Evropě, elektrárna s největším spádem v ČR (510,7 m) a vodní elektrárna s 
největším instalovaným výkonem v ČR (2x325 MW). Bohužel, počasí moc nepřálo a tak 
po příjezdu na horní nádrž, kde je za hezkého počasí krásný výhled na celé Jeseníky, byla 
všude kolem nás bílá clona mraků. I přesto se někteří vydali na procházku okolo nádrže a 
zbylí účastníci se zahřáli u svařeného vína. Z elektrárny se výletníci přesunuli do Velkých 
Losin, kde měli možnost navštívit zdejší renesanční zámek, ruční papírnu nebo lázně. 
Tečkou za celým výletem byl nákup ve „voňavém“ obchůdku v Lošticích. Účastníci 
zájezdu z Loštic odjížděli obtěžkáni tvarůžkovými specialitami, které určitě dlouho doma 
nezůstaly netknuté. 
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Společná fotografie před turbínou v areálu Přečerpávací vodní elektrárny Dlouhé Stráně 

 

 
Kaverna se dvěma soustrojími – pohled na rozběhové motory 
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Zámek ve Velkých Losinách a fronta na Loštické tvarůžky. 

����� 
 

K ULTURA  

HODY V DOBRČICÍCH A POHODOVÁ ZÁBAVA  
V sobotu 24. srpna 2013 se uskutečnily po několikaleté přestávce Dobrčické hody. 
Pohodové posezení se konalo na výletišti na Koutech. Každý z přítomných, jak děti tak i 
dospělí, měli možnost využít připravené atrakce a občerstvit se připravenými dobrotami.  

 

    
Děti měly možnost svést se na konících, kteří sem přišli ze stájí v Beňově a zdarma je 

zajistila naše občanka paní Eva Rychlá, děkujeme. 
 

    
 



Dobrčické noviny 3/2013 
 

Strana 24 z 28 

    
Nejžádanější atrakcí bylo svést se na dobrčickém vláčku „dobrčolíno“. Na projížďce bylo 

možno prohlédnout si naši obec, ale i přírodu směrem ke včelínu. Strojvůdce Roman 
Bernát musel proti plánu upravit jízdní řád a prodloužit jízdy až do devatenácté hodiny, za 

což mu velice děkujeme. 

    
Ve skákacím hradu bylo pořád plno, ale na své si děti přišly i při strefování míčků do 

šaškovy tlamy, nebo při házení kroužků nebo vlnění s kruhy. 
 

    
Úplně náhodou se objevily nad výletištěm i vrtulníky, které se přilétly před svým odchodem 

do Náměště nad Oslavou rozloučit s Dobrčicemi. 
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Kapela „Kalíšci“ pobavila svými písničkami přítomné, večer je vystřídali „Bumbrlíci 

z pomerančové zahrady“ kteří hráli k tanci do pozdního večera. 
 

    
Makrely od Marka byly výborné a mnozí si pochutnali i na kabanosu a bůčku z udírny. 

 

    
Předposlední jízda vláčku patřila našim seniorům, které rozvezl až před dům, aby si mohli 

vzít teplejší oblečení k táboráku, který byl zapálen po setmění, stejně jako nádherný 
ohňostroj. 

 
Hody v naší obci se povedly, počasí nám přálo a už se můžeme těšit na ty v příštím roce. 

� 
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PLÁNOVANÉ KULTURNÍ AKCE  
� Drakiáda: V sobotu 12. října 2013 od 14:00 hod se bude konat na poli vedle polní 

cesty do Beňova první DRAKIÁDA v naší obci. Ohodnoceni budou nejhezčí 
vyhotovení draci a poté nejlépe lítající draci, vše ve dvou věkových kategoriích. Zveme 
i rodiče a další diváky. Vzhledem k podzimnímu počasí nezapomeňte vzít s sebou něco 
málo na zahřátí, upozorňujeme ale, že draci se u dospělých nehodnotí. V případě 
nepříznivého počasí bude Drakiáda přeložena. Náhradní termín se dozvíte obvyklým 
způsobem. Tak hurá připravovat draky. 

� Slavnostní rozsvícení vánočního stromu na točně neděle 1.12.2013 v 17:00 hod 
� Mikulášská nadílka čtvrtek 5. prosince 2013 
� Vánoční koncert Smíšený pěvecký sbor Vokál z Přerova v pátek 20. nebo v sobotu 

21. prosince 2013. 
� Silvestrovská vatra na Kamenci s novoročním ohňostrojem 31.12.2013, odpálení 

ohňostroje 00:15 hod 1.1.2014 
 

Termíny jednotlivých akcí mohou být dle aktuálních podmínek změněny a budou 
oznámeny prostřednictvím plakátů na vývěsce a obecního rozhlasu.  

����� 
 

RECEPTY 
Uvádíme další recept, který vychází z rodinných a místních tradic… 

Domácí povidla (recept paní Stanislavy Ostrčilové) 
5 kg dobře zralých, omytých a vypeckovaných trnek 
30 dkg cukru 
1 dl octa na dno pekáče o rozměrech cca 40 x 25 cm 
Dát do vyhřáté trouby na 250°C, přikrýt druhým plechem nebo alobalem a teplotu ponechat 
1 hodinu. Potom stáhnout na 110°C a nechat dusit min 8 hodin (do rána). Vše bez míchání!! 
Potom řádně rozmixovat a do zhoustnutí dodělat na sporáku na plotýnce (pozor na připálení 
– nyní již pozorně míchat). Z této dávky jsou 3 Twist sklenice 0,7 lit. 
Pokud necháte dusit cca 13 hodin, jsou již hotová a není je nutno dovářet na sporáku. 

����� 
 

RADY PRO ZAHRÁDKÁ ŘE 
Každý kdo někdy ochutnal jahody dozrálé přímo na slunci, určitě se vyhne těm 

dovozovým, které chemicky ošetřované, aby bez úhony zvládly přepravu. Hlavní 
sklizňové období v našich podmínkách je červen. Když víme jak, můžeme si toto období 
hodně prodloužit, a to od května až do listopadu. Pro tyto termíny budeme potřebovat 
foliový kryt. Na jaře uspíší úrodu a na podzim dopomůže v dozrání a ochrání jahody před 
prvními mrazíky. Musíme ale zvolit vhodné odrůdy od nejranějších jednoplodících např. 
Prima, až po nejpozdnější např. Pandora a doplnit je o odrůdy stále plodící. 

Termíny výsadby: 
- jarní výsadba se většinou dělá tehdy, když nestihneme výsadbu podzimní. Termín 

závisí na průběhu jara, většinou v měsíci dubnu. Používá se klasická zelená sadba. 
- letní výsadba se praktikuje většinou ve velkovýrobnách při intenzivním pěstování 

jahod a nutnou podmínkou je závlaha. 
- podzimní výsadba je nejlepším způsobem zakládání nové porostu jahodníku. Ideální 

termínem je celé září, kdy již nehrozí vysoké teploty, které by nové sazenice zlikvidovaly. 
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Pokud nezakládáme záhon někde v oblasti nad 500 m.n.m. máme čas na výsadbu až do 
poloviny října, na jižní Moravě i do konce měsíce. 

Nemusíme se bát pozdějších termínů, horko již nehrozí a ranní rosy přispívá 
k dobrému přijetí rostlin. Pokud máme na zahrádce dost místa, nesázíme jahody po 
jahodách a na stejné místo se vrátíme nejdříve za čtyři roky. Sázíme-li jahody na to samé 
místo, je vhodné provést i tyto kroky. Ihned po sklizni vykopeme starý jahodník 
i s kořeny. Zaryjeme velmi uležený hnůj, kompost nebo substrát společně s hnojivem a co 
nejdříve nasejeme tzv. zelené hnojení. Dobrá je směs ovsa a pelušky. Až porost dosáhne 
40 cm, je dobré ho posekat a zapravit do země. Milovníci chemického ošetření můžou 
použít přípravek Prolant. Následuje přikrytí pozemku na 14 dní plachtou. Vše se naplánuje 
tak abychom výsadbou provedli v druhé polovině září. 

Pokud jahody sázíme po bramborách nebo zelenině pozemek odplevelíme buď 
totálním herbicidem, nebo několikanásobným obděláním a přihnojíme. První variantě je 
asi lepší se vyhnout. Vše také záleží na počasí, při počasí jaké panuje letos v září 2013, 
toho asi moc neuděláme. Jak jsem již podotkl používat zásadně hnůj rozložený nikoli 
čerstvý, který je příčinou kořenových chorob, jako je uhnívání kořenů a krčku jahodníku.  

Při výsadbě s využitím folie ať už černé PVC, nebo černobílé folie PVC (bílá strana se 
dává nahoru) nebo netkané textilie se musí počítat s výhodami a nevýhodami těchto kroků. 
Výhody spočívají v zabránění růstu plevelů, jahody uzrají asi o týden dříve a nejsou 
špinavé od hlíny. Nevýhodou je přehřívání půdy, musí se odstraňovat šlahouny a pod folií 
se dobře daří škůdcům a chorobám. Při tomto způsobu výsadby máme s pěstováním méně 
práce, ale zvyšujeme riziko, že porost dříve odumře. Z výhod netkané textilie bych 
vzpomněl ještě, že propouští srážkovou vodu, ale u černých se musí folie kvůli vodě 
prořezat. Vhodnější je výsadba do volné půdy, sazenice se sadí v řádku 70- 80 cm od sebe 
a v řádku 30-40 cm od sebe, je to asi 4-5 sazenic na 1 m2. Vzpomenu některé odrůdy. 
Mezi slabě rostoucí patří např. Prima, Zefýr, Elsanta, Elista atd., silně rostoucí Elkat, 
Senga sengana, Karmen, Florence atd. sadíme rýčem, kořeny musí jít kolmo do země. Čím 
pozdější termín výsadby, tím musí sazenice více držet v zemi, aby je mráz nezvedl. Může 
být i mírně utopená, ale musí být tzv. srdíčko vidět. Sazenice se ušlápne a dobře zalije. 
Nikdy nelijeme vodu před výsadbou do jamky. Kdo chce, může použít půdní herbicid, 
přípravek Stond, který oddálí klíčení nových plevelů. Zaléváme tak zvaně z vrchu 
intenzivně a méně často. 

Dodrží-li se tyto zásady, úspěch je jistý. 
Dobrou chuť. 

Antonín Netopil 
����� 
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